
יו"ל ע"י 'ועד הורים'
למסירת מידע

ומשלוח מסמכים
טלפקס: 03-691-5752

kol581562@gmail.comדוא"ל:

בהכוונת גדולי התורה שליט"אבהכוונת גדולי התורה שליט"אבהכוונת גדולי התורה שליט"א
בס"ד

שנה ט"ו
149
טבת תשפ"ב

''פנה אלי בזעזוע לפני כמה שבועות, המנהל של איזה בית הארחה שאינו שומר 
תורה ומצוות, לדווח על מאורע נוראי שמתרחש אצלו באולם בית הארחה. הוא 
רואה למול עיניו כינוס של בנות סמינר חרדיות, יושבות מול קציני צבא חילוניים 

הנושאים דברים בפניהם, בענין עבודות תיכנות בצבא.
אפילו הוא שאינו שומר תורה ומצוות, הבין שמדובר בהתפרקות מוחלטת. הוא 

מזדעזע.
אם זה היה כאן, מסתמא בכל הארץ נערכו מעמדות מבישים כאלו.

נסתמו עיניהם וליבם, אנשים שקועים בכסף ובתקציבים שמעבירם על דעתם".

הזעזוע שפקד את ציבור החרדים לדבר ה' 

מהמעשה הבלתי נתפס של מנהלי הסמינרים 

לשלוח את תלמידותיהן לקלון, להפקירן 

לגורל מר במחנות הצבא. אינו פוסק. הלב 

רותח וסוער מהתהייה והתמהון, האם אכן 

העולם כמנהגו נוהג? כיצד יתכן שהכל זורם 

ונוסע הלאה וכאילו מאומה לא אירע?

העיניים דומעות והעט מסרב לכתוב, כיצד 

להביע את השאט נפש מול החידלון המרקיע 

שחקים?! הן כל מה שייכתב ממזער את 

הביטוי הנכון שצריך להיאמר ולהתבטא 

נוכח ההסכמה המחפירה להכניס את הבנות 

למאורת ה''יהרג ואל יעבור''.

הכאב גדול ועצום, להיווכח באיזה ידיים 

מופקד עתידן של בנות ישראל, של האמא 

היהודיה העתידית, של האמא של הדורות 

הבאים, של האמא שעליה מוטל לנתב את 

ביתה במסלול החינוך היהודי.

ותמורת זאת סוללים דרך נוראה, מחנכים 

אמהות בישראל שיקחו את ביתן למחוזות 

וחוויות של צ-ב-א, כן, צבא! מתוך חווייה 

יומיומית מרגשת ויוקרתית מלאת קריירה 

ורוח גבוהה בתוך גוף כפרני מתועב ומאוס 

לזוועה, שכל נפש חרדי אמור להתרחק ממנו 

כגלל כשקץ ונבילה.

האם אי מי העלה בדעתו שיום יבוא 

והיהדות החרדית תיאלץ לצפות במצג 

זוועתי ומחפיר שייהפך בקרוב למציאות, 

כאשר בשעות הבוקר המוקדמות ייצאו 

מהשכונות החרדיות שני נתיבים מקבילים, 

האחת לסמינרים והשניה למאורות הצבא.

האם שייך להכיל סיטואציה כה הזוייה 

ומבהילה?!

עדות מחרידה2סוף הדרך!סוף הדרך!סוף הדרך!
מהגאון רבי עזריאל אויערבאך שליט"א

רב קהילת "חניכי הישיבות" בבית וגן ירושלים

עבודה במקומות יוקרתיים, כחברות 
ההייטק והמיחשוב, דורשות רמת לימודים 
גבוהה, עם תואר אקדמי, דבר שנאסר ע''י 
כל גדולי ישראל, מה שחסם את הדרך 

לבנות הסמינר להגיע אליהם.
השלטון שבשנים האחרונות חרט על 
דגלו לעשות הכל על מנת להביא את בנות 

החרדים למקומות אלו, מצא ''פתרון'' 
לאפשר כניסה למקומות אלו גם ללא 

תואר, וכך הפכו כיתות ה-ו בחלק 
מהסמינרים למכללות ברמה גבוהה, ומשם 

פתוחה הדרך לעבודה במקומות 
המפוקפקים, המאוסים בדרגותיהם 

השונות, עד למאורת ה''יהרג ואל יעבור'' 
של 8200 הצהל''י, הממתינים לבנות 
הסמינרים הכשרות שתגענה לאייש את 

מקומות העבודה שבעבר הקרוב היה 
מאוייש ע''י חילונים.

את ה''השמה'' וההכנה המקצועית של 
הבנות לקראת קליטתן במקומות עבודה 
אלו, מנהלת חברה המקשרת בינן לחברות 
ההייטק הענקיות המכשירות את הבנות 
לעבודה. בין החברות הללו יש גם את 

המלכודת הצהל''ית 8200, שהרישום 
לעבודה במסגרת זו, נחשפה לאחרונה 

והרעידה את אמות הסיפים.
במסגרת ''השמה'' זו התכנסו באולם 
בשכונת בית וגן בירושלים, כ-80 תלמידות 

משלשת הסמינרים: וולף בבני ברק, 

והסמינרים בירושלים, הישן (לוין) והחדש 
(ליברמן) לשם הצגת פרוייקטים, כאשר 
המקום הפך למעין מחנה צבאי על כל 
המשתמע, כשמפקדי צבא מדריכים את 

הבנות בעבודתן המורכבת. 
בהיות ובמקום לא נכח שום איש קשר 
מסמינר כלשהו, שהבנות תוכלנה לדווח על 
הקורה, התקשרו בנות הסמינר מבני ברק 
ודיווחו על התופעה והם קיבלו הוראה 
לעזוב מיידית את המקום, כאשר גורמים 

בסמינרים האחרים התרעמו על 
ההתנהגות העצמאית הזו, לאחר שחתמו 
והתחייבו לחברת ''השמה'' על הפרוייקט 

המלווה.
לעומת זאת, לקראת המיפגש הבא, דאגו 
ההורים להצטייד בפסק של אי מי, שניתן 
להמשיך במיפגשים אלו, כאשר גם הצבא 
''בא לקראת הסמינרים'' עקב הביקורת 

והסערה שהתחוללה.
אז אם בפעם הראשונה היו במקום כל 
המי ומי של הצבא רח''ל (כפי שנראה 
במקום העבודה של 8200 ובשאר מקומות 
העבודה בצבא) הרי שלמיפגש זה הוא שלח 

רק את ה''שיקסעס'' הצה''ליות ה''יהרג 
ואל יעבור'ניקיות'' של הצבא שתדרכנה 

את הבנות.
שתי בנות מסמינר וולף שסירבו להמשיך 

לבוא למקום קיבלו ''פטור'' מלהשתתף 
באירוע השני.

הסיפור שמאחורי העדות

המשך בעמוד הבא
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איזה מטען תביא האמא לצאצאיה בחזרתה לביתה לאחר יום עמוס חווייות 

בצבא?!

כמה יראת שמים ניתן לצפות מאמא שתבלה בינות הצוותות הצבאיות 

השונות שלא ניתן לתאר את מהותן במסגרת זו?!

כמה ארס וכפירה, פתיחות ומתירנות היא תשפיע ותחדיר לביתה?!

מה ניתן לצפות מהאבא והבנים השבים מהכולל והישיבה בידעם שאמא 

חוזרת מ...הצבא?!

רבבות בנות ישראל הלומדות עד כתה י''ב, כיצד הן אמורות לספוג חינוך 

טוב ואיכותי כאשר הן יודעות שבסוף הן או חברותיהן אמורות לשוטט 

ב...צבא?!

איה המצפון, איה הבושה, איה התבהלה?!

איכה לשוויון הנפש, איכה לשאננות?!

ומכאן הקריאה והזעקה באזני הרבנים המכהנים כ''ועדה רוחנית'' של 

הסמינרים.

מה תענו ליום הדין כאשר דם המשפחות העתידות שלהן מידכם יבוקש?!

מה תענו כאשר תראו בעיניכם את פני הדור הסורר - ילידי ''אזרחיות 

עובדות צה''ל'' - נעדרי תורה ואמונה קדושה וצניעות?! 

כיצד עדיין לא נשמע קולכם בנחרצות: עד כאן! לא נוכל להמשיך בתפקידנו 

כל עוד הינכם "מתייצבים על דרך לא טוב" של מסירת תלמידותיכן לקלון 

הצהל''י המשוקץ, כל עוד הינכם מנתבים את תלמידותיכן לסגנון חיים של 

'חילוניות בלבוש חרדיות''.

האם מותר לכם לעבור בשתיקה נוכח בגידה מחוצפת זו?! 

כיצד הינכם מתכוונים להתמודד עם המוצר העתידי שאתם במו ידיכם 

מייצרים כעת, עם תופעות ויוזמות עתידיות של נשים חצופות, שיכינו לחברה 

החרדית תורה שלמה של פתיחות ומתירנות על כל המשתמע שקשה לדמיין 

לאן זה יוביל.

האמנם נעלם מכם פסק הרמב''ם (הל’ דעות פ”ו ה”א) ש''אדם נמשך 

בדעותיו ובמעשיו אחר רעיו וחבריו'' והרי התבוססות והשוטטות במקום 

השיקוץ היוקרתי הזה ששמו 'צה''ל' הוא הרי ערובה להפעלת כוחות עלומים 

ונוראים הרסניים שקשה לדמיין.

*   *   *

הגייסים החרדים ששולחים את בחורי ישראל לשמד הצבא, גם הם היו 

בחורים פשוטים וחלקם אף רדודים מכל רקע חברתי, והכניסה שלהם לשטח 

הצהל''י נתן להם כוחות איתנים ויוזמות אדירות והיום הם הפכו לדוברי 

החברה החרדית וממשיכים במלאכתם הבזויה להוריד בחורים לשאול תחתית 

באמצעות ישיבות כלאיים ואקדמיה עד לשירות צבאי.

הדוגמא הזו היא רק משל חיוור למה שעוד יקרה לנו עם בנות ישראל 

הכשרות המושלכות לקלון הצהל''י ע''י המנהלים ורבני הסמינרים המחפים 

עליהם. הם ימריאו בחוצפתם והתפרקותם מעדיי הצניעות לפסגות איומות 

וישחיתו את כל החברה החרדית.

האם תקחו אל לבכם תובנה זו?! 

ביום חמישי כ"א כסלו תשפ"ב נחשף מסמך 

המגלה כי לאחר שההרשמה הראשונית לעבודה 

בצבא ב-8200 נסגרה בתאריך א' חשוון תשפ"ב, 

היא חודשה בשנית. כפי הנראה הסיבה לרישום 

החדש נעוץ בכמה סיבות. 1. מבחני הקבלה 

לעבודה בצה"ל קשים מאוד, הנשים שנרשמו 

נדרשו לעבור כמה מבחנים, יתכן שמעט מידי 

נשים הצליחו לעבור בהצלחה את המיון ובשל 

כך נותרו מקומות פנויים. 2. יתכן שישנן נשים 

שנסוגו והחליטו לוותר על העבודה בצה"ל 

בעקבות הסערה הציבורית שגרמה להן להבין 

את המשמעות הנוראה של "אזרחיות עובדות 

צה"ל". 3. לשדר מסר ציבורי שגיוס הבנות 

והנשים החרדיות נמשך כסדרו על אף הסערה 

הציבורית וכך להבטיח את המשך קיומו של 

הפרוייקט הנפשע.

בהודעה שנשלחה לתלמידות נכתב כך: 

"בפרויקט ההשמה של משרד הביטחון אושרו 

תקנים נוספים, בנות רבות נדחו כיון שהגישו 

בקשה מאוחרת מידי, ניתן לשלוח קורות חיים 

לאסתי סלומון עבור התקנים שנוספו".

בהודעה ניתן לראות כי היא נשלחת למזכירת 

'סמינר צ'רנסקי' על ידי מזכירת 'מרכז ההכוון 

התעסוקתי' שנושא את סמל 'עיריית בני ברק', 

שהוא זה שמנהל עבור הגייסת א. סלומון את 

מערך הרישום וגיוס בנות הסמינרים כ'אזרחיות 

עובדות צה"ל'.

המסמך המפליל
של סמינר צ’רנסקי בת’’א

המשך מעמוד ראשון
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מסלול 'הדסים' שהחל לגייס בנות 
סמינרים ליחידת המודיעין 8200 מיישמים 

מתווה דומה או מקביל שכבר מופעל 
בסמינרים וולף ב"ב, 'הישן' ו''החדש' 

בירושלים, בשיתוף ראשי האקדמיה 
וצה"ל, ומפקדי יחידות אופק בחיל האוויר.

הדבר נחשף באירוע שהתקיים בטקס 
סיום המחזור הראשון של 81 חרדיות 

שסיימו בהצלחה את 'תכנית אדווה' 
לקראת שילובם בחברות מובילות במשק. 
שנערך בחודש טבת תשפ"א, בהשתתפות 
בחירי תעשיית ההייטיק, ביניהם השתתף 
אל''מ י' מפקד יחידת אופק 324 בחיל 

האוויר שאמר:
אנחנו מבינים שגיוון בהון האנושי הוא 
היום שם המשחק. גם בחברות במשק וגם 
בתוך היחידות הצבאיות. כבר כיום יש לנו 
ביחידה 15 בנות חרדיות שעוסקות בפיתוח 

מערכות מבצעיות וההצלחה היא לא רק 
בהיבטים המקצועיים אלא גם ובעיקר 
במשמעות ובחיבורים שהוא יוצר. את 

האפקט של תכנית כמו 'אדווה' אנחנו נראה 
שנים קדימה שילוב הבוגרות החרדיות זה 

לא פחות מיעד אסטרטגי-לאומי''.

למען המטרה - ה'תוארים' לסל האשפה!
התכנית 'חרדים להייטק' המיועדת 

לביצוע בסמינרים, כוללת לימוד הנדסאות 
תכנה ומדעי המחשב (הייטק) על פי תכני 

האקדמיה בתוככי הסמינרים (באמצעות 
אתר האינטרנט של ה'ות"ת' ובסיוע עוזרי 
הוראה ומרצים אקדמיים בכירים) בהובלת 
ובפיקוח המל"ג (המועצה להשכלה גבוהה) 

ובשינויים סמליים בלבד (כמו מועד 
מבחנים שונה משאר המכללות 

והאוניברסיטאות ואי קבלת תואר רשמי) 

כדי לעקוף את המכשול בדמות האיסור 
לקבל תואר אקדמי. הם פשוט מחליטים 

שזה אינו מהוה מכשול. וממילא אין 
''עבירה על האיסור''... 

מי המפעיל 
יוזמי תכנית רפורמת 'חרדים להייטק' 
כותבים ומסבירים כי היא מבוססת על 
תכנית 'אדווה' שכבר פועלת במתכונת 

פיילוט כ-3 שנים בסמינרים: וולף, ליברמן, 
ו'הישן', בהובלת 'המכון החרדי למחקרי 
מדיניות' ו'המרכז האקדמי לב' שמנהל את 

הלימודים ובשיתוף גורמים בכירים 
במערכת הביטחון ובצה"ל. בהודעה 

לתקשורת מטעם מנהלי התכנית נאמר כי: 
“תכנית אדווה היא תכנית פורצת דרך 
להכשרת תלמידות סמינרים מצטיינות 
במסלול הנדסאי תוכנה. התכנית אורכת 

כשנתיים ומשלבת לימודי מתמטיקה 
ומדעי המחשב ברמה אקדמית ובהנחיית 

סגל אקדמאי בכיר מהאוניברסיטאות 
המובילות, תוך התנסות מעשית 

IBM, Mobillieye,  בפרויקטים בשיתוף
Google וגורמים ממשרד הביטחון”.

“התכנית זוכה לתמיכה מלאה של ראשי 
הקהילה החרדית, בכירי תעשיית ההייטק 

הישראלית, גורמים מובילים באקדמיה 
וגורמי ממשל. ייחודה של התכנית  הוא 
בחיבור בין מגזרים אלה המייצר חלון 
הזדמנויות ראשון מסוגו לשילובן של 

טאלנטיות חרדיות בתפקידי ליבה. המחזור 
השני של התכנית צפוי להסתיים במהלך 

חודש ספטמבר 2021.
בין המשתתפים באירוע הסיום: פרופ' 
 ;Start-Up Naion Cemtral ויג'ין קנדל,  מנכ"ל
מתי צויג, מנכ"לית Scale Up Velocity; ענת 
Scale-up -גרימלנד, סמנכ"ל אסטרטגיה ב
Velocity; רוני פרידמן, מנכ"ל אפל ישראל; 

משה שיינפלד, ראש צוות אלגוריתנזים 
במובילאי; מור שלזינגר, מנהלת פיתוח ב-

Google בישראל, אל"מ י' מפקד אופק 324, 

היחידה הטכנולוגית-מבצעית של חיל 
האוויר, ד"ר אמיר רובינשטיין מבית הספר 

למדעי המחשב באוניברסיטת תל אביב 
וישראל תיק, חבר במל"ג, עמית במכון 
החרדי למחקרי מדיניות וסמנכ"ל סמינר בית 

יעקב...
אנחנו כבר יכולים לספר בהתרגשות 
שבימים אלו מחזור נוסף של התכנית נפתח 

בהובלת המכון החרדי למחקרי מדיניות 
והמרכז האקדמי לב".

נשים חרדיות קטר צמיחה 
יוזם ומנהל תכניות 'אדווה' ו'חרדים 

להייטק' א.פ. יו''ר 'המכון החרדי למחקרי 
מדיניות' בראיון ל'גלובס':

 "אנחנו עובדים במכון על תוכנית 
לאומית לשילוב חרדים בהייטק במדינת 
ישראל. החברה החרדית - לא רק גברים 
אלא גם נשים - יכולה להיות קטר צמיחה 
משמעותי של מערכת הביטחון. אני חושב 
שצה"ל הוא בית ספר הטוב ביותר להכשרה 
בחיים, החרדים יהיו הראשונים להשתלב 

בתוך המשחק הזה".

מתווה חדש לאקדמיה במטרה להביא את הבנות לצה''ל

מסמכים רשמיים מוכיחים:
’המכון החרדי למחקרי מדיניות', נציגי ציבור, צה''ל

והסמינרים במהלך מתואם לשילוב התלמידות בצבא!
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הסמינרים וכן בא מהעולם החרדי, ישראל. 
אתה חייב לעבוד עם הרבנים, אני רוצה 
שהם יבינו את התכנית, יעברו דף-דף 

ויאשרו את זה'. אם אתם חושבים 
שלהוציא מכתב תמיכה מהרבנים זה הליכה 
בפארק, אני מודיע לכם, זה לא היה הליכה 
בפארק. הם למדו את זה, שאלו שאלות, 
מינו מישהו שילווה את התכנית, לא פשוט. 
אבל לזכותו של ישראל, הוא הוציא מהם 
חתימה על נייר כמו שהוצאנו מאחרים". 
(ישראל תיק סמנכ''ל הסמינר הישן. נציג 
חרדי במועצה להשכלה גבוהה (מל''ג) חבר 

עמותת גשר, מנהל תחום חינוך ב'מכון 
החרדי למחקרי מדיניות')

מה בתכנית?
בעמוד השער של התכנית שגובשה 
ביוזמת 'המכון החרדי למחקרי מדיניות' 
נכתב כי מדובר בסיכום עבודת מטה 

שהוכנה. "בתמיכת הרבנים בשיתוף צה"ל, 
התעשיה הבטחונית, האקדמיה ובכירים 

מתעשיית ההייטק". להכשיר, בשלב 
הראשון, בנות חרדיות לתפקידי מחקר 
ופיתוח מתקדמים בהם קיים "מחסור 

מתמשך" בתעשיית ההייטק ומערכת 
הביטחון". 

"תודה מיוחדת לשותפים שלקחו חלק 
פעיל בגיבוש תוכנית הקורסים: יחידת 
8200, התעשיה האוירית, גוגל, ומלאנוקס 
ולפרופ' דוד מנדלוביץ מאוניברסיטת ת"א 
ופרופ' חיים טייטלבוים מאוניברסיטת בר-

אילן על הובלת תת הועדה לתוכנית 
לקורסים".

התכנית כוללת פרק מיוחד על "תמיכת 
התעשיה הבטחונית וצה"ל", בו נכתב כי: 

בראיון ל'ישראל היום' בחודש סיוון 
תשע"ט: ''העשייה שלנו במכון לא נועדה 

לסייע לחרדים כסקטור אלא לשלבם 
בחברה הישראלית - לטובת כלל החברה''. 
לשאלת המראיין: "האם צה"ל יכול לסייע 
בשילוב חרדים בשוק התעסוקה?” תשובה: 

"כן, לא בגיוס בכפייה, אלא ביצירת 
הנטוורקינג (רישות עסקי) שחסר 

לחרדים".

כל הסודות מחדר הדיונים ב'ועדת הכנסת' 
(בדיון ה''ועדה למעמד האשה'' 

פרוטוקול מס' 9 י''ד תמוז תש''פ) 
אומר ח''כ חרדי י.פ:

''הייתי מעורב בפרויקט הזה מאוד מאוד 
כמנכ"ל 'המכון החרדי למחקרי מדיניות'. 
קראו לרבנים ואמרו להם: ''חבר'ה, מה הקו 
האדום שלכם', מהו קצה גבול היכולת, עד 
איפה מבחינתכם אתם מוכנים לערב את 
המערכת האקדמית? מתחנו את החבל, 
הסכמנו שהמל"ג יפקח על הלימודים ויכין 
את המבחנים הסכמנו להכל! ביקשנו רק 
שהמבחנים לא יהיו באותו יום ושלא יהיה 

תואר רשמי של המל"ג”.

18 חודשים. 63 פגישות. 73 עמודים.
יו"ר התכנית ד"ר גיורא ירון (יו"ר 

אוניברסיטת תל אביב לשעבר) אומר בדיון:
''עבדתי על התכנית מסביב לשעון 18 
חודשים עם 63 פגישות, התכנית כתובה 
לפרטי פרטים במסמך בן 73 עמודים עם 
מכתבי תמיכה מראשי התעשיה ומהרבנים 

- את מכתבי הרבנים לא הצגתי בפני 
הוועדה כי הם ביקשו שזה לא יהיה נחלת 

הכלל"
''ההצעה שלנו היא ללכת עם 'מכון לב' 

שיתכלל את האירוע ויבטיח מצויינות 
אקדמית. - כשנתתי את הסכמתי לעבוד 
על התכנית, אמרתי 'אני עובד בשביל 
הרבנים. אם אין רבנים אני לא במשחק'. כי 

הנסיון הוכיח שגם אם משרד האוצר 
ישקיע 7 מיליארד שקל לתכנית, אם אין 

תמיכה של רבנים, אין תכנית".

סמנכ''ל ה''סמינר הישן'' בפעולה
''ביקשנו ממר ישראל תיק שחי את עולם 

"יחידות מחשב של צה"ל מוכנות למיין, 
להכשיר וללוות בתחילת העבודה בוגרות 

סמינרים באופן מידי". 
"הקורסים שירכיבו את תוכנית 

הלימודים הנוכחית יגיעו מן האקדמיה 
ויתוגברו ע"י מרצים מהתעשייה, צה"ל 
והתעשיה האווירית מאתר האינטרנט של 
ות"ת (ועדת תכנון ותקצוב של המל"ג'') 
צה"ל והתעשייה האווירית יכולים לספק 
מנטוריות (חיילות) להכשרת נשים ומרצים 
לקורסים האינטרנטיים באמצעותם ילמדו 
בנות הסמינרים את הלימודים האקדמיים 
לצד עוזרי הוראה (מנטורים) שיונחו וילוו 

על-ידי אנשי סגל בכירים".
"בשנה הקרובה יש צורך דחוף בפיתוח 

16 קורסים בהובלת התעשייה וצה"ל 
בעלות של כ-13 מליון ש''ח. מנכ"ל 
התעשיה האווירית, נמרוד שפר, הסכים 
לקחת על עצמו את הובלת המאמץ של 

התעשיות הביטחוניות וצה"ל. תרומת 
צה"ל ליישום התוכנית תדרוש העברה 

תקציבית ייחודית למטרה זו".

מכינים את הבנות להסתגלות 
להלן ציטוט מתוך מסמך רשמי של 

תכנית “אדווה”:
"התלמידות מקבלות הכשרה 

להתמודדות עם העולם החילוני והבדלי 
התרבויות, כיון שתהליך הקליטה 

בשיתוף... צה''ל, אקדמיה והרבנים

’’אדווה’’ מכינה את התלמידות להתמודדות
עם עולם החילוניות ועם הקהילה החרדית
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1300 בנות סמינרים בשנה
רועי כהן המנכ"ל (החילוני) של 'המכון 
החרדי למחקרי מדיניות' הפציר במשרד 
האוצר לאשר את התכנית והסביר: "מה 
שהביא אותנו להקים את התכנית הזאת, 
הוא שילוב של צורך אמיתי וחריף לכח 
אדם מיומן בתעשיות ההייטק ובתעשיות 
הבטחוניות. הדברים האלו הביאו לשיתוף 

פעולה בין תעשיית ההייטק, האקדמיה 
והמגזר החרדי והעולם הרבני, אנחנו 
מדברים על 1500 נשים ב-3 השנים 
הקרובות ועל 1300 בנות בשנה בעשור 
הקרוב, יש לנו גם הוכחת היתכנות שהדבר 

אפשרי - במהלך השנתיים האחרונות 
אנחנו מבצעים פיילוט שנקרא 'תכנית 

אדווה', אנחנו לוקחים את הבנות החרדיות 
בתוך הסמינרים ומבצעים להם הכשרה 
בשיתוף התעשיה יחד כולם, ואנחנו בעצם 
מבינים שהדבר הזה עובד, אנחנו בעצם 
מבינים שיש לנו איזו שהיא שעת כושר 

וההעסקה של בוגרות התכנית ייצור מצבים 
חדשים שהחברה החרדית טרם נדרשה 
להתמודד איתם ובוודאי לא בהיקפים 
משמעותיים, נבנה בימים אלו תכנית 

הכשרה והכנה לתלמידות בתחום הפערים 
התרבותיים מחד ובתחום ההתמודדות עם 

הפערים בתוך הקהילה חרדית עצמה 
מאידך".

בראיון שהעניק א. פ. יו”ר המכון החרדי 
למחקרי מדיניות ל'המקום' בחודש כסלו 

תשפ"א. נכתב כך: "תעשיית ההייטק 
במערכת הביטחון משוועת לעובדים, 

התעשייה האווירית, 8200 ועוד. בהסכמת 
עשרות פרופ' ובכירי ההייטק הישראלי 

הגיע 'המכון' להסכמה סביב תכנית 
שתכשיר את הצעירים ותשלב אותם 
בתעשייה הביטחונית. קיימנו לא מעט 
ישיבות עבודה עם בכירי האקדמיה ומשרד 
האוצר, במסגרת ניירות העמדה שחיברנו 

הצענו כי האוניברסיטאות גופן יעמדו 
מאחורי התכניות. הם יעמדו מאחורי 

הסילבוס והחומר הנלמד. הם גם יערכו את 
המבחנים. הם אפילו יעניקו את התעודות. 

לא ביקשנו הנחות. אדרבה".
במאמר שפרסם ד"ר ירון יו''ר ''חרדים 
להייטק "האוצר צריך להרים את הכפפה" 
הוא כותב: "עלות התוכנית הכוללת על פני 
עשר שנים מוערכת בקרוב בכ-400 מיליון 
שקל. התוכנית קיבלה את תמיכתם של 

ראשי תעשיית ההייטק [גוגל, מלאנוקס, 
אנבידיה, אמדוקס ועוד] ראשי התעשייה 
הביטחונית [8200, חיל-אוויר והתעשייה 
האווירית] ונשיאי מוסדות להשכלה גבוהה 

[מכון ויצמן והטכניון]. לאחר לימוד 
מדוקדק של התוכנית, נתנו גדולי התורה 

את ברכתם למהלך, למרות התנגדות 
האוצר ובתקציב מצומצם, בהובלת 'מכון 
לב', בראשות פרופ' דן בוכניק, יצאה 

התוכנית לדרך עם כ-80 תלמידות 
בשלושה סמינרים. המעבר לתוכנית בהיקף 
רחב שלה ממתינים בקוצר רוח סמינרים 

חרדים נוספים, תלויה ביכולת האוצר 
לחשוב מחוץ לקופסה ולאשר תקציב וכו'. 

('משפחה' אייר תשפ"א)

שגם המגזר החרדי גם העולם הרבני וגם 
התעשיה מבינים שיש לנו כאן הזדמנות. יש 

כאן משמעות אדירה שהמומנטום הזה 
והנסיון שצברנו עד עכשיו יתממש בשנת 
הלימודים הקרובה ועל כן הזמן הזה שהדיון 

מתקיים הוא זמן קריטי מבחינתינו".

המטרה מקודשת
יו"ר הות"ת י. זילברשץ סיכמה דיון 
בכנסת בו הפצירו פינדרוס ומנכ''ל המכון 
החרדי באוצר לאשר את ביצוע התכנית 
בכלל הסמינרים, באומרה כי הרפורמה 
גובשה בבנין המל"ג והיא מקובלת על 
המל"ג, ויש תמימות דעים כי מדובר 

ב'מטרה מקודשת', וכך אמרה: "יש לנו כאן 
דיון מאוד מאוד חשוב בנושא מאוד חשוב 
שאני חושבת שמה שמאפיין את הדיון הזה 
שלא קורה ברוב הדיונים, שכל מי שנמצא 
בדיון חושב שהמטרה היא מקודשת והוא 

רוצה להגיע אליה. אז קודם כל נעשה סדר.
פרופ' מנדלוביץ', פרופ' טייטלבאום 
בעצם בנו את ה'סכימה' של הדבר הזה 
במסגרת ועדה בתוך בניין המל"ג. כתת 
ועדה שעבדה על הנושא הזה, ובעצם 
הרעיון כרעיון הוא רעיון אקדמי נקי 
שמקובל גם בתוך המערכת האקדמית, 

אנחנו נמצא פתרונות לכל הדילמות 
שעולות כאן, לאיכות ולזמן ולמבחנים ואיך 
עושים את זה ומה עושים את זה ומתי, וכן 
ולא, אנחנו יודעים לעבוד, שהחברים יגיעו 

אלינו למל"ג ואנחנו נפתור את הבעיה 
ונריץ אותה. הפרויקט של השכלה על 
תיכונית גבוהה לחרדים הוא פרויקט על 
שולחנה של המל"ג ושל הות"ת ויש לנו 
מקצוענות לעשות את זה. תגיעו עם הדבר 

הזה ואני בטוחה שיימצאו כל הפתרונות".
צה''ל מאמץ את בנות הסמינרים

אין ספק שמי אשר יראת ה’ נוגעת ללבו, נותר המום ומזועזע, כיצד עוקרי היהדות 

יושבים עם תוכניות מסודרות ומשומנות היטב, כיצד לשבור את החומות שהגינו עלינו 

70 שנה ומנעו התבוללות בתרבות אנשים חטאים. ערמומים אלו בסיוע משת"פים 

השכילו להעלים את האמת המרה מהציבור, וכך עלה בידם לחולל שמות. תקוותינו 

שגילוי הדברים, אף אם הם באיחור, יקיץ נרדמים מתרדמתם, ויביא להתקוממות 

שתקיף את כל רובדי הציבור החרדי, וכל עמלם ותוכניותיהם השפלות להרוס ולקעקע 

את יסוד הבית היהודי, הלא המה בנות ישראל הכשרות, לא יצלח ולא יצא לפועל.
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מדובר בשלושים מיליון דולר. מוסדות 

התורה התרגלו לחיות בצורה הזו 

וויתרו לעשירים שיכולים לממן זאת. 

את שלושים מיליון הדולר הללו יכולים 

היו להשיג מעשירים ולא מהמדינה. 

חוץ מזה, אני מקווה שלא יכעסו עליי 

אם אומר שהמוסדות שלנו, כטוב לבם 

בתקציבי המדינה, החלו לחיות יותר 

בפזרנות. מותר להיות צנועים יותר.

אני לא יכול לתת עצות לכל המנהלים 

של כל המוסדות. זה מצב קשה. אין מה 

לומר. לו לעצתי היו שומעים, היינו 

צריכים להתנתק מהיום. יש היום 

חרדים הנמנים עם העשירים הגדולים 

ביותר במדינה וגם בתפוצות. אפשר 

לפנות אליהם במקום להטיל את כל 

יהבנו על הממשלה ועל תקציביה. 

ההערכה שלי, שלפי המדרון החלקלק 

שבו אנחנו מצויים היום, מצבנו מאוד 

לא טוב ומאוד לא פשוט".

חלקיות, כאלו או אחרות, שהיו עד כה.

באותו יום שהתת"ים החלו לקחת 

תמיכה ממשלתית, אמרתי: אם היו לי 

ילדים בגילאי תלמוד תורה, הייתי 

מוציא אותם מתלמודי התורה של 

החינוך העצמאי ומעביר אותם 

לתלמודי התורה של נטורי קרתא. כי 

ברגע שנותנים למדינה שליטה כל כך 

אבסולוטית על תקציבים, חזקה על 

אנשיה שהם ירצו לערער את יסודות 

החינוך התורני והמסורתי שלנו (הערת 

המערכת: כידוע זו היתה גם דעתם של 

גדולי הדור זצ"ל שהתנגדו לתקצוב 

מרובה של משרד החינוך לתתי"ם 

ולמוסדות החרדיים, ודעתם הנחרצת 

היתה שזה רק כל עוד ואין אפילו 

התחלה של התערבות, וברגע שזה 

יקרה הרי שהחובה לההיפך לעצמאים 

לגמרי).

אני רוצה לעשות איתכם חשבון. 

“מדינת ישראל כבר קמה, ואנחנו, 

היהודים החרדים, צריכים בה ייצוג, 

כדי לשמור על האינטרסים שלנו. אבל 

האמת היא שזה לא עוזר הרבה. כל מי 

שבקי בנעשה היום, בגזירות נגד החינוך 

החרדי - ואנחנו נמצאים בשטח וחיים 

זאת יום יום - יודע שאנחנו עוברים 

גלות איומה.

היהדות החרדית נסחפה בהסתמכותה 

הטוטלית על תקציבי מדינה. בשנים 

הראשונות המדינה החלה לתת פרוטות, 

כעבור שנים, הפרוטות הללו גדלו. כבר 

אז טענתי שזה לא טוב ומי יודע לאן זה 

יוביל אותנו. אתמול שמעתי ממקור 

ראשון שיש כרגע גזירה חדשה באופק 

והיא בקרוב מאוד תצא אל הפועל. 

הגזירה קובעת שכל המוסדות 

החרדיים, ללא יוצא מן הכלל, צריכים 

לקבל על עצמם את תכנית הליבה, בלי 

שום קיצורי דרך וללא כל התחשבויות, 

“כל מי שבקי בנעשה היום בגזירות נגד החינוך החרדי - ואנחנו נמצאים בשטח וחיים 
זאת יום יום - יודע שאנחנו עוברים גלות איומה". "לו לעצתי היו שומעים היינו 
צריכים להתנתק מהיום". "אני מקווה שלא יכעסו עלי אם אומר שהמוסדות שלנו, 
כטוב ליבם בתקציבי המדינה, החלו לחיות יותר בפזרנות, מותר להיות צנועים יותר". 
"לפי המדרון החלקלק שבו אנחנו מצויים היום, מצבנו מאד לא טוב ומאד לא פשוט"

לאחרונה מלאו עשר שנים 
לפטירתו של הרה"ח ר' דוד 
נחמן בלוי ז"ל, מראשי וותיקי 

הנהלת "החינוך העצמאי", 
אשר היה ממונה מטעם 

הנהלת החינה"ע על עשרות תלמודי תורה בדרום ובצפון.
בחוברת שיצאה לאור ע"י בני משפחתו לרגל היארצייט, מובא 
ראיון שנתן לפני כ-15 שנים (בשנת תשס"ו) לאחד העיתונים, שבו 

מופיעה התייחסות נרחבת ל'גזירת החינוך', שהיתה אז 
בתחילתה, בדברים בהירים ביותר.

דברים אלו נאמרים מפיו של אחת הדמויות הבכירות 
והותיקות ביותר בהנהלת "החינוך העצמאי", אשר מביע את 
הדברים מתוך הכרות קרובה ומעמיקה של מערכת היחסים של 

החינוך החרדי עם משרד החינוך ורשויות השלטון לאחר 
התעסקות יומיומית עשרות רבות בשנים בתחום זה.

חשוב להדגיש, שר' דוד נחמן בלוי לא היה שייך ל'פלג קנאי' 
כזה או אחר, הוא היה מראשי מפלגת "אגודת ישראל", והדברים 

שנאמרו על ידו בוודאי אינם 'דברי קנאות', אלא הם הדרך 

המקובלת של המימסד החרדי 
ושל הציבור החרדי על כל 

פלגיו ועדותיו בהתייחסות 
לענין זה. לצערינו, אנו 
נחשפים מכך פעם נוספת 
לעובדה, שההתנהלות השערורייתית של המימסד בשנים 
האחרונות אינה תואמת את דרכו של החינוך החרדי כמימים 
ימימה כלל וכלל. (יצוין, שר' דוד נחמן בלוי נלב"ע לפני מינוי 

ההנהלה הנוכחית של "החינוך העצמאי").
אין ספק, שהרה"ח ר' דוד נחמן בלוי ז"ל יחד עם ידידו הרה"ח 
ר' אברהם יוסף לייזרזון ע"ה, משקפים יותר מכל אחד אחר את 
דרכו האמיתית של "החינוך העצמאי", בהיותם ממייסדי וותיקי 
הנהלת "החינוך העצמאי" אשר עוד שימשו תחת שרביטם של 
מרנן ורבנן גדולי הדור זצוק"ל, והם שעמדו והתריעו בשער 
וקראו בקול גדול וצלול לעצור את האסון המתחולל כיום לנגד 
עינינו בחינוך החרדי ע"י התנתקות מוחלטת מכל קשר למשרד 

החינוך.
להלן הדברים מתוך הראיון מילה במילה:

החינוך העצמאי מלפני 15 שנה
בעיניו של אחד מהעומדים בראשה
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קול
קולי

הורים
הודעות ופקסים
שנשלחו לטלפקס

המערכת

03-691-5752

לתא

ההלך מחשבה של אותם עמי הארצות 
מארגני החוגים הוא, ש'סטנדר' הוא מושג 

ישיבתי, המעורר זכרונות מתוקים 
תורניים. והנה הם נותנים להם גם רקע 

תורני.
אבל על ההורים להבחין מה עושים עם 
ילדיהם הטהורים. תמורת להכניס להם 

את מתיקות וחוויית הלימוד בעצמו, 
וכשהסטנדר הוא האמצעי לכך, מנתבים 

את המתיקות והחווייה של הסטנדר 
לחווייה וחדוות יצירה של נגרים.

השאלה היא, עבור מי ישמש הסטנדר, 
שהילד המחונן יבנה במו ידיו?!...

מנתבים את הנוער
אל מחוץ לחינוך התורני

בעירנו בית שמש חולקו בתיבות הדואר 

“חוברת חוגים - תשפ''ב'', כשבעמוד השער 

מופיעים סמלי העירייה, מתנ"ס גוונים, 

ורשת מרכזים קהילתיים.

בין היתר הם מציעים 3 קורסים 

במחירים מוזלים, כדלהלן:

1) חוגי בנות: 

''עריכת וידאו' (לבנות כיתות ו-ח) 

בעלות רקע במחשבים 

''קורס הכרת המחשב'' לימודי ישומי 

המחשב ברמה מקצועית ומקיפה 

התמקדות בתכנית ווארד ופאאור פוינט 

מיועד לבנות (כתות ג-ה) ללא רקע 

במחשבים.

פשוט לקלקל בידים גם את אלו שב"ה 

עדיין אין להם שיג ושיח בכלי מסוכן זה. 

2) חוגי בנים:

 "אקרובוטיקה והתעמלות" לגילאי 10-

.13

''שפים ואמנים צעירים" (לגילאי 5-7) 

''חוג יחודי המשלב אומנות יצירתית ואפיה 

חווייתית בפיתוח מוטוריקה גסה 

ומוטוריקה עדינה דמיון ויצירתיות כי כל 

ילד הוא אמן"

כך רוצים להפוך את ילדי ישראל 

הטהורים שצריכים להשקיע את כל 

מעייניהם בתורה הקדושה שייהפכו 

לשפים, וכך ינווטו את כל ה'גישמאק' 

נעורים שלהם, בדברי הבל ורעות רוח.

קורס ''אלקטרו עץ'' (לגילאי 6-12)

''חדש וחדשני. חוג המשלב נגרות 

ואלקטרוניקה. בניית פרוייקטים מחלקי 

עץ בחיתוך לייזר בשילוב חיווטי חשמל 

פיתוח מוטוריקה עדינה חשיבה דמיון סדר 

ודיוק"

בכך להוציא ילדי ישראל מעמל התורה 

ולהפוך אותם לחשמלאים ונגרים.

כבר כתבתם רבות על המינהלים 

הקהילתיים והמתנסי''ם והעיריות 

החרדיות שהם כלי בידי המגמות העמוקות 

והמורכבות לצוד את ילדי ישראל ובנות 

החרדים ולנתב אותם לחוויות של מדע כדי 

שבהמשך השנים יהיה להם יותר קל 

לבחור במסלול אחר מאשר המסלול 

הרוחני של ''וחיי עולם נטע בתוכינו'' 

ולבכר חיים של דמיון וגשמיות, ללא 

אמונה וביטחון ואך רדיפת המותרות וחיי 

רדידות.

אבקש לפרסם מכתבי זה 

בכבוד רב קורא מבית שמש

'בונים סטנדר' - עבור מי?!
לכבוד מערכת קול החינוך הנכבדים.

איקלע לידי עיתון שכונתי, בו מופיעה 
פרסומת על "סדנאות אלקטרוניקה 

ונגרות" לבנים בגילאי 8-13. ועל מנת 
לשכנע הורים שבאופן טבעי שולחים את 

צאצאיהם ל"מתמידים" השכונתי, 
בשאיפתם לראות את צאצאיהם גדלים 

בתורה ויראת שמים, ולא לסדנאות 
אלקטרוניקה ונגרות, מנסים לדבר לרגש 
של ההורים, ובהזמנה של החוג מציינים 

שהילדים ילמדו על ''בניית סטנדר''.



כתושב העיר ביתר עילית, ברצוני ליידע 
אתכם אודות מודעה מטעם ה"עיריה", 
"החברה למתנ"סים" וה"מרכז קהילתי" 

שפורסמה לפני כחדשיים במקומון 'אמצע 
שבוע' המחולק בתיבות הדואר בעירנו, תחת 
הכותרת "אבות ובנים - זמן חורף" - חדר 
משחקי אתר וחשיבה מודרך לאבות ובנים 
בהנחיית הרב ישראל קלאר, לילדים בגילאי 
6-12 במוצאי מנוחה ולאחר הלימוד הקבוע. 
זה הזמן לפתוח בשמחה את השבוע בזמן 
איכות של אבות ובנים לומדים, משחקים, 

ונהנים".
ובאתר הרשמי של העיריה, מוסיפים נופך 
למשוך את לבם של ההורים והילדים בתיאור 

דרמטי:
"המשחקייה האטרקטיבית לאבות ובנים 
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''זמן חורף''. במשחקייה השוכנת במבנה 
המפואר של הספרייה העירונית החדשה, 
מגוון עצום וצבעוני של משחקי קופסא אתגר 

וחשיבה לגילאים שונים, כאלה שלא תראו 
בכל בית. המשחקים החדשים מקוטלגים 
ומאורגנים בקפידה, המקום רחב ידיים, מואר, 
מעוצב ברמה גבוהה, מה שמשלים את החוויה 
ומאפשר לצלול לשעת משחק באין מפריע, 
את שעת האירוח מנחה הרב ישראל קלאר 

אשר מתבל את ההדרכה האישית לכל 
משפחה שמגיעה, החל מבחירת המשחק 
המתאים ועד לכללי המשחק ודרכי הפעולה, 
גם בדברי תורה וחידות על פרשת השבוע. 
הכל תחת פיקוח רכזת המשחקיה וצוות 
מיומן המפעיל את הילדים על פי תכנית 

פדגוגית.
והם מסיימים את הידיעה במושג המקודש 

"זמן חורף" שבכל שיח ביתי תורני מבטא 
ביטוי לחווייה של ’שטייגן’ בתורה ויר"ש, הנה 

מהפכים אותו לחוויות של חולין: 
''זמן חורף" - להשקיע מתוך הנאה ונחת 

בהווה - ולעתיד!! ברוכים הבאים"!
פשוט, הורסים את הכל עד היסוד! לא 

מותירים משהו אחד טהור ונקי!
בברכה ותודה מראש על הפרסום

קורא מהעיר ביתר
 ____________
הערת המערכת:

המכתב מתחבר מאד למכתב שהובא 
בגליון ''קול החינוך מס' 128 (חורף תש''פ), בו 

דווח על תופעה זו בעיר ביתר ושם הובא 
קטע שראוי להעתיקו שוב:

''בעיתון מקומי בעיר ביתר עילית בשם 
“שערים” במדור "חדשות מקומיות" (כ' חשון 
תש"פ) פורסם על מיזם חדש 

של עירית ביתר והמרכז 
הקהילתי "משחקייה 

אטרקטיבית לאבות ובנים - 
זמן חורף".

"המשחקייה שוכנת 
במבנה המפואר של הספרייה 

העירונית החדשה, מגוון 
עצום וצבעוני של משחקי 

קופסא אתר וחשיבה 
לגילאים שונים, כאלה שלא 
תראו בכל בית. המשחקים 

החדשים מקוטלגים 
ומאורגנים בקפידה, המקום 

רחב ידיים, מואר, מעוצב ברמה גבוהה.
הדוקטור ליאור סומך מנהל השירות 
הפסיכולוגי החינוכי בעיר בירך על המיזם 
ומפרט על תרומתו הרבה... הדוקטור סומך גם 

מדריך את ההורים כיצד למנף את שעת 
המשחק ולהפיק ממנה את המירב... במוצאי 
שבת הראשון בו פעל "זמן חורף" עם שלושת 

ילדיו ובקושי הצליחו להיפרד מהמקום".
הם מסבירים את חשיבותו של המיזם 
בהיותו "מסייע לבנים לפתח ביטחון עצמי 
וחוסן, מגביר יכולת לפתרון בעיות בתחום 
החברתי, מפתח חשיבה וכישורי שפה, לצד 
יכולת התמדה וריכוז, ותורם תרומה מכרעת 
לאספקטים שונים של הסתגלות כללית בקרב 

הבנים".
שני הדיווחים במרחק של שנתיים 

מלמדים אותנו על פעילות עקבית למשוך 
את הנוער ולהוציא אותו מחוויית הלימוד 
ב''אבות ובנים'' בבתי הכנסת בכל השכונות 
המלאים צאן ילדי ישראל הלומדים בשמחה 

ובחדווה את החומר השבועי, וחיים את 
הדרמה של הפרס וההגרלה והממתקים שהם 

מקבלים.
*  *  *

אך בתשפ''ב המציאו רעיון נוסף כיצד 
להפוך את ה''משחקייה'' ל"בית מדרש זוטא'' 
כדי שהאבא לא ירגיש שהוא מפסיד משהו 
אם הילד לא צועד איתו ל''אבות ובנים'' 

השכונתי כשאר הילדים. הנה הפתרון: 
"את שעת האירוח מנחה הרב ישראל קלאר 

אשר מתבל את ההדרכה האישית לכל 
משפחה שמגיעה, החל מבחירת המשחק 
המתאים ועד לכללי המשחק ודרכי הפעולה, 

גם בדברי תורה וחידות על פרשת השבוע".
אז יתכן שזה בתוספת לדוקטור מהשרות 
הפסיכולוגי שהועסק במקום בתש''פ. ובכך 

להכתיר את ה''משחקייה'' כ''קליניקה 
תורנית''. אך בכל מצב זו עליית מדרגה ביצר 
הרע ה"חרדי'' הפוגע בילדים ומושך אותם 

מבית המדרש.
ואל ההורים הקריאה: שמרו מכל משמר 
על צאצאיכם היקרים מכל, אל תתנו שהם 
יהיו 'בשר תותחים' לתאוותם של ראשי עיר 

לעוד ועוד תקציבים. דרכי החינוך שהיו 
טובים שלשת אלפי שנים והוציאו פירות 
מתוקים לרוב, ימשיכו להיות טובים עד ביאת 

הגואל, כל הדרכים החדשות, הינן בחזקת 
סכנה.

ילדי ביתר עילית – לאן ?!
תכנית הטעייה מחושבת ועקבית מושכת את ילדי העיר מ''המתמידים'' ומה''אבות ובנים'' 

למשחקיות העירוניות באמצעות פסיכולוגים ומחנכים
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